
№21 (1143) 5 жовтня 2023 року

Заснована 1 грудня 2000 року

У сфері впливу Атомпрофспілки перебувають підприємства Міненерго України, Мінприроди, Мінохорони здоров’я України тощо     http://www.atomprofspilka.info

Важливі акценти
У заході брало участь

близько 1000 делегатів. Про
великий авторитет Проф-
спілки в Німеччині свідчить
той факт, що Федеральний
канцлер Олаф Шольц брав
участь у відкритті Конгресу
та виступив з привітальним
словом. Бургомістр Берліна
також привітав учасників.

Висвітлювали подію про-
відні ЗМІ Німеччини.

Економіка Німеччини вже
також потерпає від війни.
Багато німецьких профспі-
лок цьогоріч провели страй-
ки і планують низку про-
тестів надалі. Бо зарплати
були знецінені завдяки ви-
сокій інфляції, триває то-
тальне скорочення держав-
них послуг.

Водночас члени Проф-
спілки стурбовані зростан-
ням праворадикальних сил
на кшталт «Альтернатива
для Німеччини», але, на
жаль, не пов’язують ці тен-

денції з війною росії в
Україні та протистоянням з
Євросоюзом.

Вибори та обговорення
законодавства

Чинний Президент Франк
Вернеке був обраний на

другий термін, також було
обрано заступників та членів
Правління. Усі вони звітува-
ли про проведену роботу,
успіхи та недоробки.

Для запрошених на Кон-
грес міжнародних гостей

був проведений спеціальний
семінар із законодавства
Німеччини «Due Diligence»,
яке набирає чинності в лан-
цюгах постачання, що на-
лежать транснаціональним
компаніям, пов’язаним з
німецьким бізнесом.

Висвітлення роботи
українських профспілок

Голова Атомпрофспілки
Валерій Матов, який був
запрошений на Конгрес,
взяв участь у спеціальній
сесії зібрання, присвяченій
міжнародній профспілко-
вій солідарності та війні в
Україні.

Він розповів присутнім
про війну в Україні, про
критичну ситуацію на ЗАЕС
та про те, як профспілки
України працюють в умо-
вах війни, про основні ви-

клики, що стоять перед
Україною та профспілками
зараз.

Суперечливе
сприйняття реалій
На жаль, німецьке сус-

пільство не до кінця розуміє,

що російський фашизм за-
грожує не тільки Україні, а й
усій Європі. Багато делегатів
виступали за мир та нена-
дання Україні озброєння від
Німеччини, проти збільшен-
ня коштів у бюджеті Німеч-
чини на озброєння.

Водночас активісти VERDI
запевнили, що й надалі під-
тримуватимуть профспілки в
Україні.

Валерій Матов провів
низку зустрічей у рамках
Конгресу. У ЗМІ VERDI була
надрукована стаття про си-
туацію в Україні та профор-
ганізацію ЗАЕС.

***
Конгрес VERDI проходив

під лозунгом «Завтрашній
день потребує нас». Перед
профспілковцями Німеччи-
ни постають нові виклики,
зокрема й ті, що викликані
війною росії в Україні. І дуже
важливо, щоб німецьке сус-

пільство глибше розуміло
причини війни росії в Україні
та наслідки для всієї Євро-
пи. І головне для Європи —
не запізнитися в усвідом-
ленні цього та відповідному
реагуванні.

МІЖНАРОДНИЙ КОНГРЕС

Завтрашній день потребує нас
Під таким гаслом з 17 по 23 вересня проходив

Конгрес авторитетної німецької Профспілки VERDI в
Берліні, в якому взяли участь представники Атомпроф-
спілки України.

Профспілка VERDI
налічує 1 мільйон 900
членів, та об’єднує у
своїх лавах працівників
громадського обслуго-
вування, працівників ос-
віти, торгівлі, транспор-
ту, енергетиків. 53 роки
— середній вік члена
профспілки.

Кохання надихає
Громадянську позицію

чоловіка розділяє дружина
Світлана, машиніст насос-
них установок гідротехніч-
ного цеху ХАЕС. Вона пе-
реконана, що її чоловік,
учасник Революції Гідності,
захисник Донецького аеро-
порту, і під час повномас-
штабної війни мусив стати
на збройний захист Неза-
лежності. Молодший сер-
жант Артем Франковський
нагороджений медаллю
Міністерства оборони «За
жертву крові в боях за волю
України».

Артем та Світлана знайо-
мі вже 28 років, фактично зі
шкільної лави. Проте ореол
героїзму дав знайомству но-
вий поштовх. Світлана ви-
падково побачила Артема
на волонтерських фотогра-
фіях у соцмережах. Під час
зустрічі у 2015 році сказа-
ла, що пишається знайомст-
вом, поцілувала у щоку та
подякувала за захист. Через
рік пара, в якої уже був до-
свід попередніх стосунків,
побралася.

Понад чверть століття
на ХАЕС

Більшу частину життя —
майже 30 років — Артем
Франковський працює на
енергопідприємстві. Після
закінчення Нетішинського
професійного училища при-
йшов на атомний об’єкт на
практику. Розпочинав зва-
рювальником у цеху центра-
лізованого ремонту. Після
строкової служби перевівся
у відділ контролю металів, де

вже чверть століття працює
дефектоскопістом. Він — з
династії перших енергети-
ків Хмельницької атомної
електростанції. Його мама,
Тамара Онуфріївна, — дру-
гий офіційно зареєстрова-
ний працівник Хмельницької
АЕС, секретарка директора
ХАЕС Олексія Троценка.
Батько, Йосип В’ячеславо-
вич, — зварник енергопід-
приємства. Цікаво, що Ар-
тем був першою дитиною,
яка народилась у працівни-
ків атомної станції.

Стаж роботи на енерго-
підприємстві Світлани Фран-
ковської дещо скромніший
— 12 років. Вона — машиніст
насосних установок гідро-
технічного цеху. Пригадує,
як прийшла на ХАЕС у не-
легкий для себе час: вдо-
вою з двома дітьми. Відтоді
завжди відчуває підтримку
колективу.
(Закінчення на 4-й стор.)

ВОЇНИ СВІТЛА

Артем ФРАНКОВСЬКИЙ,
працівник ХАЕС: «Під Бахмутом зрозумів, 
чому ворогів кличуть орками»

У перші дні повномасштабної війни дефектоскопіст
відділу контролю металів Хмельницької АЕС Артем
Франковський очолив одну із сотень добровольчого
формування Нетішинської територіальної громади.
Згодом у лавах Збройних Сил України звільняв Херсон-
щину, дістав поранення під Курдюмівкою. 

ОБМІН ДОСВІДОМ

Профспілка має ставати
«своєю» для молоді

Це вже друга навчальна онлайн-зуст-
річ. Перша відбулася 7 червня 2023 року у
рамках семінару, організованого Атом-
профспілкою, Укрелектропрофспілкою та
IGBCE — найвпливовішою профспілковою
організацією Німеччини. Тоді відбувся
обмін інформацією у сфері організації
профспілками колективно-переговорного
процесу та соціального діалогу з робото-
давцями. Цього разу йшлося про роботу з
молоддю і про роль молоді в німецьких та
українських профспілках.

З вітальними словами до учасників
навчання виступили Нільс Гіндерсманн,
Голова відділу національної політики та
міжнародних  відносин IGBCE, Олександр

Давиденко, Голова Укрелектропрофспіл-
ки та Павло Прудніков, заступник Голови
Атомпрофспілки.

Павло Прудніков зокрема зазначив, що
«Молодіжна політика в багатьох країнах,
Європі також, — це наріжний камінь ство-
рення таких громадських об’єднань, які
повинні стояти на захисті прав працівників.
Молодь на наших підприємствах бере актив-
ну участь у сьогоднішній політиці профспілок
і буде визначати їх майбутнє. На підприєм-
ствах профспілка має ставати «своєю» для
молоді, а для цього бути модерною організа-
цією, в якій кожен молодий працівник має
знайти як захист, так і можливість професій-
ного зростання».

(Закінчення на 2-й стор.)

Кращі умови праці для наступних поколінь у профспілках
Таку тему мало навчання, що від-

булося 21 вересня 2023 року в режимі
онлайн з використанням платформи
Zoom за підтримки Фонду ім. Фрідріха
Еберта (в Україні) у рамках україно-
німецького профспілкового проєкту.
Участь у тригодинному воркшопі взяли
представники Профспілки працівників
гірничої, хімічної та енергетичної галузей
Німеччини (IGBCE), Атомпрофспілки та
Укрелектропрофспілки (Україна). Мета
проєкту — підтримка українських проф-
спілок під час війни та обмін досвідом
діяльності молодіжних структур україн-
ських та німецьких профспілок.

Це перша позачергова
конференція в історії ППО
Компанії. Їй передували
профспілкові конференції у
первинних організаціях, на

яких було обрано делегатів
від первинок, і надані реко-
мендації по персоналіям на
посаду голови ППО ДП
НАЕК. За результатами про-

веденої підготовчої роботи
було сформовано список із
чотирьох кандидатів: 

1. Михайло Гук, голо-
ва первинної профспілкової
організації ВП ХАЕС, він
же, за рішенням профкому
НАЕК, виконувач на період
підготовки до конференції
обов’язків голови ППО
Компанії; 

2. Сергій Снітков, голова
первинної профспілкової ор-
ганізації Південноукраїнської
АЕС; 

3. Іван Мельник, голова
первинної профспілкової ор-
ганізації Рівненської АЕС;

4. Богдан Шмигельсь-
кий, заступник генерального
директора Рівненської атом-
ної електростанції. 

У ході конференції двоє
з них, Михайло Гук та Іван
Мельник, зняли свої канди-
датури. Таким чином, деле-
гати шляхом таємного го-
лосування обирали з двох
кандидатур: Сергія Сніткова
та Богдана Шмигельського.
Більшістю голосів (58 проти
27) головою ППО ДП НАЕК
«Енергоатом» було обрано
Сергія Сніткова.

Обрано нового голову ППО НАЕК

ВИБОРЧА КОНФЕРЕНЦІЯ

22 вересня у конференц-залі Будинку профспілок
(м. Київ) відбулася позачергова виборча профспілкова
конференція ППО ДП НАЕК «Енергоатом». Для участі в
ній від первинних організацій було висунуто 89 делегатів
(згідно з квотою — 69, поза квотою — 20).   Зареєстро-
вано на конференції — 85 делегатів. Участь у профспіл-
ковому заході взяли також президент ДП НАЕК
«Енергоатом», генеральні директори відокремлених
підрозділів та керівники сервісних підрозділів Компанії.
Основне питання – обрання голови первинної профспіл-
кової організації ДП НАЕК «Енергоатом». 



Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!

ОБМІН ДОСВІДОМЩИРІ СПІВЧУТТЯ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)
Підприємства вкрай
потребують молодих
Голова відділу «Молоде

покоління/навчання» IGBCE
Філіп Герінг розповів про
молодіжну політику і молодіж-
ні структури в німецькій проф-
спілці, представлення на під-
приємствах інтересів молодих
працівників. Зокрема він за-
значив: «Нам  вдається більше
половини молоді, яка прихо-
дить на підприємства, залуча-
ти до членства в наших проф-
спілках». Філіп Герінг розповів
про основні напрями роботи з
молоддю, особливо важли-

вим з яких є освітній. Так,
IGBCE систематично орга-
нізовує навчальні семінари
для молоді у профспілковому
Центрі освітньої підготовки.
Загалом щорічно проводить
25 безкоштовних семінарів
на різноманітні теми, в яких
беруть участь 12 тисяч моло-
дих працівників з різних під-
приємств. Кожні два роки
проводяться молодіжні фес-
тивалі, де молодь  проявляє
себе творчо та ідейно, ці захо-
ди є також  дієвим інструмен-
том у контексті ефективності
молодіжної політики проф-
спілки IGBCE.

Серед «великих проб-
лем» Філіп Герінг назвав   ста-
ріння персоналу: «Наразі дуже
багато виходять на пенсію. На
одного працюючого в Німеч-
чині — два пенсіонери. Водно-
час 2,6 мільйона молодих
людей після загальної освіти
не мають доступу до профе-
сійного життя. Тобто існує два
виміри проблеми — з одного
боку, молоді люди потребують
перспективи. З другого — під-
приємства вкрай потребують
молодих. Тому ми в профспіл-
ці влаштовуємо спеціальну
кампанію, яка має привернути
увагу уряду до вирішення про-
блемної ситуації. Кампанія

має назву «Без підготовки
молодих спеціалістів немає
майбутнього».

Важлива професійна
підготовка молоді
на підприємстві

Філіп Герінг зазначив, що
на німецьких підприємствах
широко застосовується так
звана дуальна освіта, коли
молода людина навчається у
професійному закладі й па-
ралельно проходить профе-
сійну підготовку на підприєм-
стві. Це дає можливість біль-
ше інтегрувати молодь у
виробничі процеси і залучати
її у подальшому на постійну

роботу. Велика увага проф-
спілки приділяється підви-
щенню кваліфікації праців-
ників, відбувається вона на
академічному рівні і на підпри-
ємстві. Удосконалення про-
фесійних навичок проводить-
ся регулярно.

Прикладами розв’язання
конкретних проблем     моло-
ді поділилися Мая Швайгерт
з науково-технологічної ком-
панії Merck та Мелані Гакл з
хіміко-фармацевтичного під-
приємства Bayer AG. 

Важливі аспекти моло-
діжної політики Укрелектро-
профспілки висвітлила Голова
Молодіжної ради Укрелектро-
профспілки Оксана Сердюк. З
історією Організації молоді
Атомпрофспілки та молодіж-
ною політикою профспілки оз-
найомила Голова Молодіжної

організації Атомпрофспілки
Христина Левченко. Голова
Молодіжної організації ДП
«Енергоатом» Євген Мітчен-
ко розповів про можливості
кар’єрного зростання та про-
фесійного розвитку для моло-
ді в національній енергетичній
компанії.

Учасники воркшопу ак-
тивно обмінювалися запитан-
нями і відповідями завдяки
допомозі модераторів заходу
Софії Шьонборн (Німеччина)
та Павла Пруднікова. Наос-
танок німецькі колеги запи-
тали, що може німецька мо-
лодь зробити для українських
профспілок. Відповідь була:
продовжувати підтримувати
українські профспілки та Ук-
раїну на шляху до Перемоги
нашої країни і в післявоєнній
відбудові.

Кращі умови праці для наступних поколінь у профспілках

МІЖНАРОДНА СПІВПРАЦЯ

27 вересня 2023 року перестало битися серце
Василя Гнатовича КІСІЛЬОВА. Пішов із життя
справжній профспілковець, відданий справі за-
хисту трудящих.

Цій благородній
справі Василь Гнато-
вич присвятив 16 років
свого активного жит-
тя, очоливши в 1998
році, після реструкту-
ризації Придніпровсь-
кого хімічного заводу
та створення ДНПП
«Цирконій», первинну
профспілкову органі-
зацію підприємства. 

На ПХЗ його зна-
ли з 1982 року, тут
він пройшов трудо-
вий шлях від інжене-
ра до старшого май-

стра, свого часу закінчивши факультет радіофізики та
електроніки Дніпропетровського державного універ-
ситету. 

У пам’яті та в серцях колег, друзів Василь
Гнатович назавжди залишиться профспілковцем з
великої літери. Бо був активним захисником спілчан,
небайдужим та співчутливим, чесним, принциповим
та послідовним в обстоюванні законних прав та інте-
ресів працівників. 

Уже перебуваючи на заслуженому відпочинку з
2014 року, Василь Гнатович не втомлювався кон-
сультувати своїх колег. Постійно звертався у владні
інстанції з вимогами про вирішення долі рідного
підприємства. 

В. Г. Кісільов до останнього подиху віддано слу-
жив Атомпрофспілці. Ми пам’ятатимемо його палкі
виступи на пленумах та конференціях, його слушні
пропозиції та поради задля розв’язання нагальних
проблем. 

Василь Кісільов був неординарною людиною. І
фізиком і ліриком одночасно. Писав прекрасні вірші,
друкував їх в «Атомнику України». На сторінках часо-
пису часто публікувалися не лише його законні вимо-
ги до високопосадовців, а й спогади про рідне підпри-
ємство. Він писав про відпочинок та оздоровлення
спілчан і членів їхніх сімей, які сам і організовував. Про
спортивні досягнення, бо сам любив спорт і був
гарним спортсменом, у молодості навіть займався
альпінізмом. 

Боляче, коли нас залишають справжні друзі,
щедрі й щирі люди, активні, енергійні, невтомні. 

Василь Гнатович не був обділений нагородами від
Атомпрофспілки та профільного міністерства, від
міської влади Кам’янського. 

Він прожив щасливе життя у колі рідних, виховав-
ши чотирьох дітей. 

Щирі співчуття родині та всім, хто його любить і
пам’ятає.

У зустрічі взяв участь Голо-
ва Атомпрофспілки Валерій
Матов.

Відкриваючи зібрання, Голова
ФПУ Григорій Осовий привітав
членів Місії і, зокрема, зазначив,
що такий робочий візит відбува-
ється вперше, коли європейська
профспілкова команда високого
рівня відвідує Україну, ще й у роз-
пал війни з росією.

ФПУ покладає значні очікуван-
ня на співпрацю з європейськими
партнерами та їхню допомогу, а
також розраховує на підтримку
українських профспілок — членсь-
ких організацій ЄКП та сприяння у
налагодженні повноцінного соці-
ального діалогу в Україні. Голова
ФПУ підкреслив, що ЄКП — най-
більш представницький майдан-
чик для захисту прав працівників і
соціального діалогу у ЄС.

Виступаючи перед присутні-
ми, Генеральний секретар ЄКП
Естер Лінч зазначила: «Для нас
велика честь бути сьогодні з вами.

Вважаю, що всі питання, які ми
будемо сьогодні обговорювати на
різних рівнях, мають відбуватися
за участю представників профспі-
лок України, оскільки ви знаєте,
що саме потрібно українським
трудівникам, завдяки чому ми
зможемо говорити від їхнього
імені. Ми тут, щоб засвідчити свою
солідарність з вами і підтримку
українців з боку працівників Єв-
ропи. Запевняю, що ми й надалі
готові вас підтримувати».

Затим відбувся обмін думками
з важливих та актуальних питань
розвитку профспілкового руху в
Україні. Присутні обговорили соці-
ально-економічні питання, про-
блематику трудових відносин під
час воєнного стану.

Василь Андреєв, заступник
Голови ФПУ, Голова Профспіл-
ки будівельників, присвятив свій
виступ темі повоєнного віднов-
лення України за участю ЄС, залу-
чення закордонних компаній до
цього процесу й акцентував на

тому, що для профспілок важли-
во, щоб умови й оплата праці
при цьому були гідними. А за
дотриманням справедливості в
цих питаннях мають здійсню-
вати контроль профспілки в усіх
галузях.

Валерій Матов, Голова
Профспілки працівників атом-
ної енергетики та промисло-
вості України, сказав, що енерге-
тичний фронт на сьогодні має
дуже велике значення для Украї-
ни. Він розповів про роботу енер-
гетиків в умовах війни. Оскільки
сьогодні надважливим питанням є
стан готовності підприємств атом-
ної енергетики до осінньо-зимо-
вого періоду, запевнив, що підго-
товка йде планово, із 9 блоків (за
винятком шести блоків Запорізь-
кої АЕС) 7 готові, ще два у стадії
завершення ремонтних робіт. 

Також Валерій Матов підкре-
слив, що особливої уваги варта
ситуація на Запорізькій АЕС:
«9000 працівників та членів їхніх
сімей вивезено, і тут неабияка
робота була проведена Атом-
профспілкою. Людей потрібно
було розселити, створити належні
умови проживання. Та сьогодні ще
близько тисячі спеціалістів зали-
шаються у тяжких умовах на тери-
торії міста Енергодара і ЗАЕС,
пройшли через тортури, підвали,
допити, знущання. Нещодавно до
нас звернулися рідні й близькі
декого з працівників, яких було
викрадено, з проханням про до-
помогу». І звернувся до Естер Лінч
з проханням посприяти від імені
Міжнародної місії привернути
увагу до цієї вкрай небезпечної
ситуації відповідних міжнародних
структур в ООН, зокрема МАГАТЕ.

Крім цього, Валерій Матов
порушив ще одне дуже важливе
питання — щодо проблем соці-
ального діалогу. Наголосив про
негативну тенденцію наступу на

права профспілок атомної галу-
зі, що не відповідає принципам
діяльності профспілок у ЄС, до
чого прагне Україна. Зокрема
зазначив, що менеджмент галузі
намагається відсторонити від цієї
роботи представників профспілки
шляхом припинення пунктів дії
колективного договору і призупи-
нення відрахувань для допомоги
працівникам, які найбільше її по-
требують (постраждали від окупа-
ції). Голова Атомпрофспілки також
передав детальне офіційне звер-
нення Естер Лінч.

У виступі Галини Дудки,
секретаря з міжнародної робо-
ти Профспілки військових, було
запропоновано за допомогою
міжнародних партнерів створити
центр реабілітації та соціалізації
військових після демобілізації,
щоб у кожному трудовому колек-
тиві вони відчули підтримку від
профспілок. При ФПУ створити
міжнародний центр сприяння цій
роботі.

Наприкінці зустрічі Естер Лінч
подякувала учасникам за надану
інформацію і підкреслила важли-
вість такого спілкування, особли-
во у контексті документування тих
злочинів, які зараз чинить рф на
території України. Винні в цьому
мають бути притягнуті до відпові-
дальності. ЄКП підтримує надання
інвестицій у відбудову України
після війни. «Ми також підтримує-
мо ініційовані вами кампанії щодо
допомоги тим, хто зараз воює та
повернеться після війни у трудові
колективи», зазначила вона. 

Протягом двох днів перебу-
вання Місія провела низку зустрі-
чей з керівниками профільних
міністерств та парламентських
комітетів, УСПП і завершила свою
роботу підсумковою пресконфе-
ренцією в інформаційній агенції
«Укрінформ».

Олексій КОРЕЦЬКИЙ

У Києві провела роботу Місія європейських соціальних
партнерів на підтримку українських профспілок

Місія на чолі з Генеральним секретарем ЄКП Естер Лінч при-
була до Києва на знак солідарності з українськими профспілка-
ми й усім нашим народом, який виборює право на незалежність
держави та мирне існування у сім’ї європейських країн. З цього
приводу у Києві в Будинку профспілок відбулася зустріч членів
Місії Європейської конфедерації профспілок і Об’єднання робо-
тодавців SEI Europe з керівництвом ФПУ, всеукраїнських проф-
спілок, зокрема Атомпрофспілки, а також територіальних проф-
об’єднань.

ІННОВАЦІЇ

У міністерстві переконані, що таке
використання території Зони відчу-
ження дасть інвестиції та нові робочі
місця.

«Ще до повномасштабного вторг-
нення в нас були стратегічні плани
перетворення Чорнобильської зони на
зону відновлення. Війна не змінила їх,
а тимчасово призупинила. Партнерст-
во з Notus Energy є позитивним при-
кладом для міжнародних інвесто-
рів, що Зона відчуження — приваблива
і перспективна територія розвитку не
лише відновлювальної енергетики, а й
інших екологічно чистих технічних рі-
шень», — зазначив перший заступник
міністра Олександр Краснолуцький.

Реалізація проєкту дасть змогу:
— збільшити виробництво електро-

енергії в енергодефіцитному регіоні;
— оптимально використати занед-

бану територію;
— відновити мережеву інфра-

структуру.
Німецька компанія Notus Energy

вже завершила попередній план оці-
нювання і генеральний план проєк-

ту. Наступний
етап — вітрови-
м і р ю в а л ь н е
дослідження,
техніко-еконо-
мічне обґрун-
тування елект-
ричної мережі,
е к о л о г і ч н е
дослідження і
процес відве-
дення землі.
За матеріалом

Міндовкілля

Поблизу Чорнобильської АЕС 
буде вітрова електростанція

Міндовкілля, німецька міжна-
родна компанія Notus Energy, «Укр-
енерго», а також Державне агент-
ство України з управління Зоною
відчуження підписали меморандум
про співпрацю над проєктом будів-
ництва такої електростанції. Пла-
нується побудувати в Чорнобильсь-
кій зоні відчуження вітровий парк,
який зможе забезпечити світлом
майже 1000 домогосподарств.
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Існування профспілкового руху в Україні — це ознака рівня цивілізованості держави

ДО ДНЯ ПСИХОЛОГА

Розвиток
психологічної служби
Надія Володимирівна

працює на ХАЕС з 2016 ро-
ку, на посаді керівника відді-
лу розвитку персоналу — з
2021-го. Раніше у відділі була
психологом. 

— Я прийшла на ХАЕС,
коли психологічна служба
тут уже була розвинена. Від
колег знаю, що колись на
станції працював лише
один психолог, потім — два.
Завдання їх були досить
обмеженими — задіяність у
психофізіологічному обсте-
женні оперативного персо-
налу. З часом їх залучили
паралельно у навчальні
процеси: проведення за-
нять з персоналом з психо-
логічної тематики, супровід
занять оперативного персо-
налу на повномасштабному
тренажері (спостережен-
ня за їхньою діяльністю),
згодом — у підготовці ке-
рівників.

— У 2020 році було
створено відділ розвитку

персоналу ХАЕС. З чим це
пов’язано?

— Людина на виробниц-
тві переважно розглядалась
як оператор у площині взає-
модії «людина-машина»: усі
процедури прописані інст-
рукціями. Проте з часом
прийшло розуміння, що лю-
дина не може працювати так
«чітко», як машина. Що чіт-
кість її дій залежить від різних
людських чинників. Тож це
потребувало глобальних змін
у завданнях психологів на
АЕС. 2020 року на ХАЕС бу-
ло створено відділ розвитку
персоналу, який складається
з двох груп: соціального
захисту і управління людсь-
кими факторами. У складі
другої групи працюють три
психологи й один соціолог,
який розробляє положення
про соціально-психологічні
дослідження. Такі досліджен-
ня та опитування проводять в
усіх підрозділах на постійній
основі. 

Постійний
психофізіологічний

контроль
— Тобто ви є, так би мо-

вити, психологічним баро-
метром працівників. На що
впливають результати до-
сліджень?

— Ми надаємо цю ін-
формацію генеральному ди-
ректору, його заступнику по
роботі з персоналом та оз-
найомлюємо з результатами
безпосередніх керівників під-
розділів. Дані досліджень
дають змогу коригувати ро-
боту в колективі, знайти мож-

ливі «зони зростання» для
поліпшення ситуації. До-
слідження нам допомагають
зорієнтуватись, як і де пра-
цює система управління,
якою є організаційна куль-
тура, який стиль управлін-
ня переважає і як це впливає
на атмосферу в колективі,
на психологічний стан пра-
цівників. 

— Чи є на підприємст-
вах атомної енергетики
особливі вимоги до керів-
ників?

— Кадровий резерв для
ядерно-енергетичної галузі
формується заздалегідь. Тож
на станції налагоджено робо-
ту психологів з кадровим
резервом. Вони також про-
ходять психофізіологічні об-
стеження при працевлашту-
ванні, переведенні на іншу
посаду тощо. Але психофізіо-
логічний відбір на керівні
посади — це ще й виявлення

у людини управлінського
потенціалу, поглиблена діаг-
ностика когнітивної сфери
особистісного профілю. Зі-
брана інформація полегшує
прийняття вищим керівниц-
твом рішень щодо призна-
чення в кадровий резерв тієї
чи іншої людини.

Якщо говорити взагалі
про атомників, тут за праців-
никами є сталий психофізіо-
логічний контроль. Опера-
тивний персонал проходить
раз на два роки психофізіо-
логічне обстеження, також
ми постійно моніторимо змі-

ни їхніх фізичних можли-
востей, психологічних якос-
тей, відповідності професій-
но важливим вимогам на
посадах. 

Реалії коригують підхід
— Що змінилося в ро-

боті психологів і праців-
ників ХАЕС після повно-
масштабного російського
вторгнення?

— Нам пощастило, що
Хмельницька АЕС знаходить-
ся не в зоні активних бойових
дій. Та оперативний персо-
нал АЕС апріорі має підвище-
ну стресостійкість. Атомники
зараз, як ніколи раніше, від-
чули свою значущість. Це
засвідчують наші спостере-
ження за їхньою поведінко-
вою реакцією. Наприклад,
коли у нас було повне знес-
трумлення енергоблоків (че-
рез ракетні обстріли по країні
у листопаді 2022 року. —
Ред.). Вони вперше стикну-

лися з такою нештатною си-
туацією. Але оскільки були
професійно підготовлені, зіб-
рані, згуртовані, мали відчут-
тя своєї важливості, то діяли
в екстремальних умовах чітко
й злагоджено.

— Чи готові ви до по-
вернення мобілізованих
працівників із зони бойо-
вих дій?

— У нас уже розроблена
програма навчання з віднов-
лення власних ресурсів піс-
ля стресових подій. Усі пра-
цівники мають можливість
пройти навчання. Але пере-

дусім програма розрахована
на людей, які були мобілізо-
вані й повертаються із зони
бойових дій. Вони також мо-
жуть звернутися у будь-який
час за консультацією до на-
ших психологів. Якщо хтось
бажає більшої конфіденцій-
ності, може звернутися до
незалежних експертів, такі
контакти у вільному доступі. 

Наразі повернулися троє
працівників, один перебуває
на реабілітації. Є працевлаш-
товані, їм підібрали відповід-
ні посади. Перед цим ми
проводили з кожним кон-
сультації, психофізіологічні
обстеження, щоб з’ясувати, в

якому людина стані й чи при-
датна наразі до роботи на
атомній станції.

Тож у нас, психологів, є
потреба у підвищенні квалі-
фікації саме у цьому напрямі.
Ми займаємося самопідго-
товкою, і паралельно ВАО
АЕС забезпечило нам нав-
чання онлайн з кризовим
центром Барселони. Але це
питання державного рівня —
організовувати для нас кур-
си підвищення кваліфікації у
реабілітації такої категорії
населення. 

Це новий страшний до-
свід. І ми маємо бути готови-
ми, працювати на виперед-
ження. 

Люди — передусім
— За різними оцінками,

60-80 відсотків порушень
на АЕС спричинені внаслі-
док людського фактора,  як
конкретно запобігають по-
милкам персоналу?

— Так, розв’язання про-
блем людського фактора —
це найперший крок у запо-
біганні помилкам. Адже все
залежить від людини, від її
базових поглядів, переко-
нань, її ставлення, ціннос-
тей, стандартів поведінки,
виробничого середовища.
Ми над цим постійно пра-
цюємо. 

Важливо брати до уваги
такий факт: 40 відсотків —
такий вплив на людину се-
редовища, в якому вона
перебуває. Тож що більше в
системі прихованих, латент-
них помилок, організаційних
недоліків, то негативніше

впливатиме середовище і
формуватиме неправильні
моделі поведінки в тій чи
іншій ситуації. Якщо система
дозволила порушення, пра-
цівник робить висновки: я
теж можу спростити собі
якесь завдання. Ми пояс-
нюємо і працівникам, і керів-
ництву усі можливі ризики. І
проводимо постійні тематич-
ні навчання, в яких бере
участь весь персонал: опера-
тивний, ремонтний, техніч-
ний, керівництво. Бо ми усі
важливі на атомній електро-
станції по-своєму. 

Ми раді, що керівництво
це розуміє, приймає, визнає і
дедалі більше звертається до
психологів за консультація-
ми. Ми щасливі відчувати
вдячність від працівників за
те, що їх підтримують. Ре-
зультати є, і це надихає руха-
тися далі. 

Лілія СОКОЛОВА

«Спочатку люди — потім залізо»
Атомники належать до категорії працівників, діяль-

ність яких визначається Законом України «Про психофі-
зичний відбір до виконання особливо небезпечних
робіт». Є багато інших нормативних документів, що рег-
ламентують на АЕС участь психологів у різноманітних
заходах (добір кадрів, адаптація персоналу, реабіліта-
ція тощо). Участь ця стає дедалі вагомішою. Які завдан-
ня сьогодні у психологів на атомній електростанції —
розповідає в інтерв’ю газеті «Атомник України» Надія
СТІБА, начальниця відділу розвитку персоналу ВП ХАЕС.

Довідково. В атомній галузі психологи вперше з’яви-
лися на американських АЕС після аварії на «Три-Майл
Айленд» (TMI) у 1979 році. Ця сумно відома подія спонука-
ла серйозно задуматися про вплив людського фактора на
безпеку експлуатації атомних електростанцій. Адже при-
чина аварії на TMI була пов’язана безпосередньо з помил-
кою людини. Тоді й з’явилися на АЕС штатні психологи.
Подальшим поштовхом в усьому світі до більш прискіпли-
вої уваги психологів до персоналу, який обслуговує атомні
підприємства, стала Чорнобильська трагедія.

На ПАЕС, як і на всіх атомних електростанціях, є пси-
хологічний відділ, одне з основних завдань якого —
ведення психофізіологічного обстеження персоналу всіх
категорій. Для персоналу ВП ПАЕС психологи проводять
навчання з психологічної тематики: управління конфлік-
тами, поведінка в позаштатній ситуації, ефективна кому-
нікація, самоконтроль, лідерство тощо. Але через війну
з’явилися нові виклики. Катерина ЧЕРЕШНЯ, начальниця
відділу психолого-педагогічного забезпечення, розпові-
ла які саме.

Катерина Олександрівна у ВП ПАЕС прийшла працювати
психологом у 2008 році. З 2018-го очолює відділ психолого-
педагогічного забезпечення, в якому за штатним розписом
п’ять психологів, соціолог і вона — керівник, яка також виконує
обов’язки психолога. Наразі відбувається реструктуризація, і
вже невдовзі цей відділ стане називатися відділом розвитку
персоналу.

— Сьогодні у нас одна з найактуальніших тем — це тема
управління стресами, робота з власними ресурсами, —
зазначає Катерина Олександрівна. — Ми проводимо відповід-
ні заняття для персоналу станції. Через війну людям потрібно
вчитися набувати ресурс, щоб продовжувати нормальне
життя, аби підтримувати себе і оточуючих.

— Ви навчаєте, як запобігати стресам і посттравма-
тичним стресовим розладам?

— До війни у психологів АЕС були інші задачі. Тепер ми під-
вищуємо кваліфікацію з тематики реагування на стреси.
Самостійно і за підтримки міжнародних організацій проходи-
мо навчання з надання психологічної допомоги людям, які вже
мають посттравматичний стресовий розлад. У когось із пра-
цівників хтось рідний загинув на війні. Або близька людина
воює, і працівник переживає за неї, перебуває у хронічному
стресі. У нас на станції вже працевлаштовуються воїни, які
були на «нулі» й демобілізувались. У декого особливо складна
ситуація. Наприклад, нещодавно до психологів звернувся
працівник, у якого два сини, один зниклий без вісти, другий —
на бахмутському напрямку. Він сам визнає, що в нього вже
майже немає ресурсу нормально функціонувати.

Є ще одна вразлива категорія. Ми співпрацюємо з персо-
налом ВП ЗАЕС. Персонал, який виїхав звідти, підтримує ква-
ліфікацію на інших АЕС країни. Певну кількість було розподіле-
но до нас. Ми працюємо з ними — консультуємо, проводимо
психофізіологічне обстеження, заняття з першої психологічної
самодопомоги, з відновлення психологічного ресурсу. Серед
вразливих категорій — люди, які виїхали з окупованих терито-
рій, ті самі мешканці Енергодара, які були вимушені залишити
свої домівки та переїхати в інші міста.

— Стресостійкість — це необхідний показник для пра-
цевлаштування працівника на атомну станцію, особливо
оперативників. Як персонал ПАЕС впорався зі стресом на
початку війни, адже атомна станція була зовсім близько
від ворога?

— Стресостійкість становить собою сукупність осо-
бистісних якостей, що дозволяють людині переносити

значні інтелектуальні, вольові та емоційні переванта-
ження.

Стресостійкість — одна із ключових якостей, якою має
бути наділений будь-який працівник АЕС, особливо оператив-
ний персонал. Тож під час психофізіологічного обстеження
психологи обов’язково звертають увагу на вираження стре-
состійкості у претендентів на оперативні посади. Те, що пер-
сонал ВП ПАЕС наділений високим рівнем стресостійкості,
підтверджує таке: в перші тижні повномасштабного росій-
ського вторгнення — найбільш гострий та травматичний
період для всіх українців — експлуатаційних подій, пов’язаних

з помилками персоналу, у ВП ПАЕС не було, а отже, оператив-
ний персонал сумлінно виконував свої посадові обов’язки,
забезпечуючи безпечну експлуатацію ВП ПАЕС. 

— Рівень стресостійкості може змінюватись, можна
його коригувати?

— Стрес — це неминуча реальність нашого життя. Але не
обов’язково негативна. Наприклад, стрес дозволяє нам
швидко приймати рішення і діяти в складних ситуаціях. Без цієї
функції організму людство просто не змогло б вижити. При
цьому важливо знати, що наше тіло здатне ефективно справ-
лятися тільки з невеликими дозами стресу. А ось хронічний
стрес може призвести до серйозних проблем — порушення
нормального функціонування систем організму, зокрема
імунної. Війна росії проти України викликає перманентний
(хронічний) дистрес в українців. Отож для збереження здо-
ров’я зі стресом можна й потрібно боротися, розвиваючи
власну стресостійкість.

— На атомних станціях готові до цього?
— Нині персонал атомних електростанцій перебуває у

стабільному психоемоційному стані. Але коли війна закінчить-

ся, людей з ПТСР побільшає. Керівництво ВП ПАЕС розуміє
актуальність цієї проблеми, тож є певні ідеї щодо її розв’язан-
ня. Можливо, це буде окрема група психологів-реабілітологів
на АЕС або у місті.

Водночас за підтримки МАГАТЕ для нас проведено
навчання з основ первинної допомоги персоналу при ПТСР.
На всіх майданчиках АЕС постійно представлені експерти
МАГАТЕ, ротація їх відбувається кожні декілька тижнів. Вони
постійно спілкуються з психологами, вивчають наші потреби, і
щодо навчання, і щодо необхідної матеріальної допомоги для
підтримки персоналу.

— Чи звертаються працівники до вас по допомогу?
Адже в нас це ще, так би мовити, не популярно.

— Звичайно. І з початком повномасштабної війни таких
звернень стало більше. Зараз спостерігаю позитивну тенден-
цію щодо збільшення звернень за індивідуальною консульта-
цією до колег.

Не варто соромитися звертатися за психологічною під-
тримкою! Адже є випадки, коли людина самостійно не може
впоратись з тим рівнем стресу, який переживає, і за умови від-
сутності підтримки може вдатися до деструктивної поведінки
(алкоголь, наркотики тощо) чи переживати глибоку депресію
та тривогу, що неминуче вплине на її добробут, здоров’я та
соціальні зв’язки. 

— Ви лікуєте словом?
— Скажімо так, психолог — це лікар душі людської. І ця

професія стає наразі актуальною, і відповідальність у нас
надзвичайно висока. 

— Найгостріший період на ПАЕС минув, окупантів
відігнали з Миколаївщини, зараз легше?

— Я не скажу, що ситуація абсолютно стабільна.
Перманентну тривогу, страх люди переживають у будь-якому
випадку. Зараз українці дещо адаптувалися до умов, що скла-
лися. Що надзвичайно важливо — не мати почуття провини,
бо це найбільш деструктивна емоція. Кожен з нас відіграє
свою роль. Хтось пішов воювати, хтось, працюючи, підтримує
економічний фронт. Ми повинні повертатися до нормального
життя, підтримувати себе, щоб мати власний ресурс. А це
повноцінний відпочинок, улюблена справа, час, проведений з
сім’єю, тренажерний зал тощо. Наповнюйте себе позитивни-
ми емоціями.

Лікарі душ людських

Будьте прикладом рівноваги для своїх дітей
Діти — найуразливіша категорія. Але їхнє ментальне здо-

ров’я залежить від батьків. У перші дні війни до нас було
багато дзвінків від працівників. Приміром, чоловік питає, що
робити: жінка у паніці, дитина плаче. 

У мене самої дитина. Коли почалася війна, сину було
шість, єдиний, любимий. Я знала, що від моїх реакцій зале-
жать стан та здоров’я моєї дитини. В перші дні під час повіт-
ряних тривог я сама злякалася гучної сирени, гулу ракет над
головою й емоційно відреагувала, що налякало мого сина і
він заплакав. Тож я зрозуміла, що треба тримати себе в
руках і сказала: «Синочку, заспокойся, дихаємо рівно. Мама
з тобою. Слухай мене та повторюй за мною». Й надалі, хоч як
погано мені було, я намагалася керувати своїми емоціями. 

Наші діти — це наше майбутнє, а їхнє благополуччя — це
найкраща мотивація для того, щоб життя тривало.
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

ВОЇНИ СВІТЛА

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Добровольцем у пекло
Те, що війна з росією

неминуча, Артем зрозумів
ще 2013-го, коли підтримав
європейський вибір Украї-
ни на Майдані. Тож коли
наступного року росія напа-
ла на Україну, добровольцем
пішов у саме пекло війни —
Донецький аеропорт. Тоді,
закінчуючи Львівську полі-
техніку, на фронт вирушив
під час відпустки для напи-
сання дипломної роботи. У
складі добровольчого укра-
їнського корпусу «Правий
сектор» захищав так звану
Дорогу життя, що сполучала
селище Піски та Донецький
аеропорт. Це та артерія,
якою до летовища доставля-
ли боєприпаси та харчі,
вивозили поранених. Прига-
дує свій перший бій, коли не
маючи тепловізора, стріляв
майже навмання, у спала-
хи ворожих пострілів. Каже,
вже тоді ворогів не жалів,
але й для себе завжди зали-
шав гранату…

З 2014 року Артем
Франковський перебуває у
ворожому реєстрі як «кара-
тель», що підлягає ліквіда-
ції. Нетішинець вважає це
своєрідним підтвердженням
бойових заслуг. Мовляв,
громадянський обов’язок
виконував якісно.

Спочатку ТрО
З самого початку пов-

номасштабного вторгнення
Артем звернувся у військко-
мат, проте в мобілізації йому,
вузькопрофільному спеціа-
лісту-атомнику, відмовили.
Та його бойовий досвід зна-
добився й у Нетішині. Він

очолив шосту сотню добро-
вольчого формування тери-
торіальної громади. До її лав
стали колишні учасники АТО,
працівники ХАЕС, охоронці,
навіть мешканці Славутича,
які на той час були у відряд-
женні на ХАЕС.

«Не знаю, як було у місті,
але наша сотня для кожного
стала великою родиною.
Люди, які раніше не спілку-
валися, пліч-о-пліч копали
окопи, будували бліндажі.
Старенькі бабусі пекли пи-
ріжки», — пригадує Артем. 

Родина не сумнівалася,
що Артем Франковський за
першої можливості виру-
шить на фронт. Дружина під-
тримала рішення чоловіка.
«Я знала, за кого виходила
заміж», — сказала Світлана.
«Я нічим не краща за інших
матерів, які чекають. Кожній
матері шкода свого сина. Та
ми не нападаємо, ми зму-
шені захищатися, щоб вижи-
ти», — підтримала позицію
сина мати.

Через пів року після того,
як йому відмовили в мобілі-
зації, Артем Франковський
знову підтвердив своє ба-
жання захищати Батьківщи-
ну. Енергетик написав заяву
на ім’я генерального дирек-
тора Хмельницької АЕС із
проханням зняти бронь та
отримав повістку.

На звільнення Херсона
29 серпня 2022 року він

пройшов відбір у десантно-
штурмові війська. Пригадує,
що лише 40% охочих були
зараховані до елітних військ.
Після двох місяців навчання
молодшого сержанта Фран-
ковського призначили ко-
мандиром відділення 46-ї
бригади ДШВ. «Завжди пер-
ші» — девіз українських де-
сантників, не раз підтвер-
джений на полі бою.

Наприкінці жовтня від-
ділення Франковського
відправили на південний
напрямок. Захисники звіль-
няли Херсонщину. 11 лис-
топада деокупували Хер-
сон. Десантники зачища-
ли територію після втечі
росіян. Звільнені українці
їх зустрічали обіймами і
слізьми.

Побачене в окремих на-
селених пунктах вразило
навіть бувалих військових.
Деякі села були вибиті, тру-
пи українців скинуті у крини-
ці. «Усіх, хто не втік, повбива-
ли», — жалілися там старші
люди. Звільнені просили
їсти, військові віддавали їм
свої сухпайки…

«На Херсонщині нена-
висть до росіян витає в по-
вітрі. Після побаченого в ра-
зи сильніше прагнеш помсти.
Водночас, дивлячись в очі
звільнених людей, розумі-
єш, наскільки правильним є
рішення захищати Україну
від російського геноциду»,
— наголошує працівник
Хмельницької АЕС.

«Завжди перші»
Після короткої відпустки

Артема перекинули під
Бахмут: його відділення
зачищало посадки на підсту-
пах до міста-фортеці. Тут
нетішинець зрозумів, чому
ворогів кличуть орками:
вони лізуть, немов з конвеє-
ра. Вагнерівці першими
посилали зеків-смертників,
потім — мобілізованих, зго-
дом у бій ставали навчені
військові. У грудні земля
плавилася під шквальним
ворожим вогнем. Військових

шокувало, що вороги тут
власноруч добивали своїх
поранених…

У грудні Франковський
втратив першого побрати-
ма — Сашка «Ніндзю». Ко-
мандир власноруч перев’я-
зав пораненого друга, чет-
веро побратимів понад дві
години несли його до меди-
ків. Проте поранення вияви-
лося несумісним із життям.

Наступного дня, 25 груд-
ня 2022 року, дісталося й
нетішинцю. Під час просу-
вання до Курдюмівки відді-
лення нетішинця накрив вог-
нем ворожий кулеметник.
Франковський вирахував,
коли в орка мали закінчити-
ся набої, висунувся, щоб йо-
го зняти… Цієї миті Артему у
груди прилетіла підствольна
граната. Спалах і темрява…
Його відкинуло в яму. «Все,

Франик — двохсотий», —
вирішили побратими. Та
через деякий час він прий-
шов до тями. Виручив аме-
риканський бронежилет.

Відтоді 25 грудня Артем
Франковський вважає своїм
другим днем народження.
«На згадку» залишилися три
осколки: два — у голові,
один — у руці. З грудня 2022
року по квітень 2023 року він
лікувався в різних шпиталях:
від прифронтових до цен-
тральних.

Війна змінює людей
І хоч у десантники Ар-

тему більше йти не дозволя-
ють, зовсім покинути ЗСУ він
не зміг, тому передаватиме
бойовий досвід в одній із вій-
ськових частин Рівненщини.

Насамкінець родина
Франковських порушила на-
гальне питання психологіч-
ної реабілітації військових.
«Складно переключитися на
мирне життя. Здається, вій-
на з тебе вже ніколи не
вийде», — ділиться Артем.
«Об’єктивно кожен військо-
вий, який побував у гарячих
точках, потребує якісної пси-
хологічної реабілітації. На-
віть якщо з боку здається,
що з людиною все в порядку.
Війна змінює людей», — вва-
жає дружина захисника.

Світлана та Артем Фран-
ковські щасливі разом. По-
дружжя дякує працівникам
Хмельницької АЕС, зокрема
відділу контролю металів та
гідротехнічному цеху, за під-
тримку в нелегкий час. Вони
переконані: обпалені, але
згуртовані війною, українці
переможуть ворога. Наша
сила — в єдності!

Матеріал надала
Хмельницька АЕС.

Спілкувалася
Лариса ВЛАСЮК

Євгене Федоровичу,
розкажіть, будь ласка, ко-
ли і як розпочалася ваша
співпраця з об’єктами,
пов’язаними з ЧАЕС?

Це було у 1986 році. До
того я працював учителем
трудового навчання в місце-
вій школі. І саме в приміщен-
ні цього навчального закла-
ду облаштувало собі робочі
місця керівництво атомної
станції. В сусідньому кабінеті
працював начальник, що від-
повідав за радіаційну безпе-
ку. Я з ним познайомився та
запропонував свою допо-
могу — як щось потрібно під-
лагодити, підшаманити, то я
все вмію, у мене верстати,
є інструменти. Майстерня
була чудова — хоч ядерну
бомбу збирай. З’ясувалося,
що такий спеціаліст-ремон-
тник дійсно потрібний, і мене
запросили на посаду слюса-
ря. Коли нагальні завдання

було виконано, я сказав: а
що це я без діла в майстерні
сиджу, державні гроші прої-
даю? Давайте мені якусь
справу, щоб люди бачили,
що я приношу користь! Мені
запропонували посаду до-
зиметриста, і я пропрацю-
вав на ній до 2006 року, до
пенсії. 

Ваші дорослі діти жи-
вуть у великих містах, дру-
жина працювала в столи-
ці. Чи не було думки про
переїзд, поближче до ци-
вілізації? 

Та ви що! Я коли на кілька
днів звідси їду, то відчуваю:
мені нічого не хочеться ба-
чити навколо себе, крім Чор-
нобиля. Хоча я й народився
не тут і жив якийсь час у
Києві, але серцем прикипів
саме до Чорнобиля, навіть
слів бракує, щоб передати,
наскільки сильно. Тут моє
коріння, живу в дідівській
хаті, побудованій ще на по-
чатку минулого століття. Я
хіба що дах наново пере-
крив, поклав шифер замість

черепиці. І добре зробив,
бо від тих вибухів, що лу-
нали поруч, коли увійшли
російські загарбники, все б
посипалося…

Як вдалося пережити
окупацію? 

Дружина була в Києві, а я
лишався тут. Росіяни мене
не зачіпали, до хати не захо-
дили, та й хто б їх туди за-
прошував?! Картопля своя,
сало було, продукти можна
було на пенсію купити в
Іванкові. На щастя, окупація
тривала недовго. Зараз дру-
жина живе разом зі мною,
тут спокійно.

Чи відчувалося, що не-
безпека згуртувала місце-
вих мешканців? 

У кризові часи люди на-
магаються дослухатися од-
не до одного, відчути, так би
мовити, ауру іншого.   А коли
загроза минає, життя вхо-
дить у повсякденну колію.

На жаль, про повер-
нення до мирного жит-
тя в Україні поки що не
йдеться…

Але в Зоні відчуження є
відчуття того, що війна дале-
ко. Це тоді, коли поруч пада-
ють бомби, стає страшно. А
коли тихо… Це чимось нага-
дує 1986 рік. Тоді ніхто не
знав, яка страшна біда прий-
шла — сяяло сонце, навколо
цвіли сади. Ми з учнями в
день катастрофи допома-
гали радгоспу перебирати
картоплю, дівчата мої до-
рогенькі, восьмикласниці,
пісень співали… В цей час
навколо ширилася невиди-
ма небезпека.

Будемо мати надію на
те, що й нинішні випро-
бування нам вдасться
здолати. Якнайшвидшої
Перемоги всім нам! І без-
межна подяка нашим вої-
нам за те, що люди на
деокупованих територіях
мають змогу жити й ціну-
вати тишу та спокій.

Марічка СМЕРЕКА

СТАРОЖИЛ

«Не за народженням,
але за духом я — чорнобилянин!»

86-річний Євген Федорович Маркевич провів у
Чорнобилі більшу частину свого життя. Йому судилося
стати безпосереднім свідком катастрофічних подій:
аварії на ЧАЕС, вторгнення російських окупантів. Проте
життя триває, і старожил Зони відчуження цінує кожну
його мить. 

Артем ФРАНКОВСЬКИЙ, працівник ХАЕС:
«Під Бахмутом зрозумів, чому ворогів кличуть орками»

АТОМ ЗАРАДИ МИРУ

Міжнародне агентст-
во з атомної енергії про-
понує українській молоді
взяти участь у конкурсі
есе, що базується на
гаслі МАГАТЕ — «Атом для
миру та розвитку».

Приймаються твори до
40000 символів, які обов’яз-
ково мають бути оригі-
нальними.

Кінцевий термін подачі
творів — 23 жовтня 2023
року, тож поспішайте, адже

переможця буде запроше-
но до Відня на святкування
70-ї річниці промови прези-
дента США Дуайта Ейзен-
хауера «Атом заради миру».

Хочете дізнатися біль-
ше і подати заявку?

Наведіть камеру смарт-
фона на QR-код:МАГАТЕ оголошує конкурс есе для молоді віком від 18 до 24 років


